

## المستخلص

الإفصاح التطوعي عن الاستدامة وفقاً للمبادرة العالمية لإعداد التقارير (GRI):  
دراسة تحليلية على شركات المساهمة الصناعية السعودية.

إعداد

ندى بنت أحمد الزهراني

إشراف

الأستاذ دكتور/ عبد الله بن علي آل مزهر عسيري

هدفت الدراسة إلى التعرف على ممارسات إفصاح شركات المساهمة الصناعية السعودية المدرجة في السوق المالي السعودي ضمن قطاع الطاقة وقطاع المواد الأساسية وقطاع الصناعات وذلك بتحليل محتوى التقارير المالية عن العام المالي (2016 م) المنشورة على موقع تداول بالإضافة إلى مواقع الشركات الالكترونية؛ للتحقق ما إذا كانت تفصح عن جوانب الاستدامة الثلاثة الاقتصادية والاجتماعية والبيئية من خلال تقارير استدامة مستقلة بذاتها ووفقاً للمبادرة العالمية لإعداد التقارير (GRI) ومؤكدة خارجياً لضمان موثوقية المعلومات.

وبناء على ذلك توصلت الدراسة إلى أن الإفصاحات المدرجة ضمن التقارير المالية الدورية تمثل ما نسبته 94% من العينة؛ بينما تمثل تقارير الاستدامة المستقلة ما نسبته 6% من العينة وهذه النسبة تعد منخفضة جداً مقارنة بالأسواق الخارجية التي يظهر فيها ازدياد تقارير الاستدامة في العدد والشمولية حسب ما أظهرت الأدبيات البحثية. كما تنخفض نسبة تبني تقارير الاستدامة المستقلة بذاتها وفقاً للمبادرة العالمية لإعداد التقارير والمؤكدة خارجياً حيث أن نسبة الشركات المفصحة وفقاً لذلك 1,5% فقط بمعدل شركة واحدة فقط.

كما يتضح أن شركات العينة في مختلف القطاعات تحرص بشكل ملحوظ على بناء علاقات ناجحة مع مجموعات أصحاب المصلحة باعتبارها العلاقات الأكثر صلة لضمان الاستمرار. ومن النتائج المشجعة ما نسبته 19% من شركات العينة تفصح عن معلومات تتسم بالجودة مما يساعد على تعزيز الشرعية. وعلى الوجه الآخر فإن بعض شركات العينة تفصح إفصاح وصفى لإدارة الانطباع؛ حيث أن معظم المعلومات المفصحة عنها لا تعكس المصادقية والأداء بشكل دقيق.

ومن خلال ما سبق توصي الدراسة بضرورة توجيه وإلزام الشركات نحو الإفصاح وفقاً للمبادرة العالمية لإعداد التقارير كونها الأكثر انتشاراً بين الشركات على نطاق دولي وتوسيع نطاق عمل المراجع الخارجي بتأكيد التقارير خارجياً.

رئيسة لجنة  
د. د. عبد السلام هاشم أبو حنيفة  
١٤٣٩/٨/٣

الشرف على  
د. د. عيسى بن  
عبد الله عسيري

## Abstract

### Voluntary disclosure of sustainability, according to Global Reporting Initiative (GRI): Analytical Study on Saudi Industrial Companies.

Prepared by:

Nada Ahmad Alzahrani

Supervisor:

Prof. Abdullah Ali Al-Mezher Asiri

This study aims to explore the disclosure practices of the Saudi companies listed in the Saudi Stock Exchange (Tadawul). The companies belong to the energy sector, basic materials sector and the industrial sector. The study performs analysis of the content of the 2016 financial reports that have been published on the Tadawul website as well as on the company's websites. The study aims to investigate whether these companies disclose information about the three sustainability aspects (known as triple-P: profit, people, planet), using standalone sustainability reports that have been prepared in accordance with the Global Reporting Initiative (GRI), and have been assured by external assurance providers to guarantee the validity and accuracy of their content.

The study has found that the disclosures included in the periodic financial reporting represent 94% of the sample reports. However, the standalone sustainability reports represent 6% only of the sample reports. This percentage is considered to be very low in comparison to the foreign markets where sustainability reports excel in quantity and quality, as shown in relevant literature. The study has also found that the percentage of adoption of externally assured standalone sustainability reports represents 1.5% only (one company only adopts such reports). Furthermore, it has been found that the sample companies are remarkably keen on building successful relationships with the stakeholder groups as they regard such relationships to be crucial for survival. Among the encouraging findings is that 19% of the sample companies disclose quality information in their reports which in turn would help to promote legitimacy. On the other hand, some of the sample companies implement discretionary narrative disclosures as a means of impression management, where most of the disclosed information do not accurately reflect performance nor integrity.

On the light of the study findings, the researcher recommends that companies should be required to adopt disclosure of sustainability information based on the Global Reporting Initiative (GRI) since they are the most widely and internationally adopted standards in this respect. It is also recommended to extend the scope of tasks of external auditors, enabling them to assure the validity and accuracy of corporate sustainability reporting.

المشرف على  
الدراسة

د. عبد الله علي المطيري

رئيس قسم  
إدارة الأعمال  
P. د. عبد الله علي المطيري  
1439/11/20